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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Werkgelegenheid en Economi-
sche Aangelegenheden behandelde het voorstel
van resolutie van de heren Robert Voorhamme en
Johan De Roo betreffende een strategisch beleid
voor de automobiel- en toeleveringsindustrie in
Vlaanderen op 23 oktober en 6 november 1997. N a
een eerste algemene bespreking werden amende-
menten ingediend (Stuk 739 (1996-1997) – Nr. 2 )
en kwam de commissie op 6 november 1997 tot de
vaststelling dat er omtrent de automobiel- en toele-
veringssector heel wat technische vragen rijzen, d i e
best tijdens hoorzittingen met een aantal deskundi-
gen uit de sector worden uitgeklaard, vooraleer de
behandeling van dit voorstel van resolutie verder
te zetten.

Deze hoorzittingen hadden plaats op 29 januari
1998 en voor het verslag hierover wordt verwezen
naar Stuk 739 (1996-1997) – Nr. 3.

Na deze hoorzittingen werd op basis van de nieuwe
inzichten en bevindingen die daaruit resulteerden
op 19 maart 1998 een tweede algemene bespreking
g e v o e r d , waarna staande de vergadering nog bijko-
mende amendementen werden ingediend (Stuk
739 (1996-1997) – Nr. 4 ) , waarna de commissie het
voorstel van resolutie, na amendering goedkeurde.

I. ALGEMENE BESPREKING

A. Toelichting door de indieners

De heer Robert Voorhamme verwijst naar eerder
in deze commissie gevoerde gedachtewisselingen
over het Vlaams vernieuwd strategisch beleid,
waarvan een van de krachtlijnen de trendbreuk is
met het eerder gevoerde sectoraal beleid.

De indiener benadrukt dat dit voorstel van resolu-
tie zeker geen pleidooi inhoudt om terug te keren
tot een sectoraal gericht economisch beleid. D e
indiener onderstreept het belang van de zorg voor
de kwalitatieve en kwantitatieve aspecten van het
werkgelegenheidsbeleid binnen de Vlaamse econo-
mische context.

Spreker refereert aan de hoorzitting in deze com-
missie van 3 maart 1997 naar aanleiding van de
sluiting van de Renault-vestiging te Vi l v o o r d e. H e t
verslag hierover is opgenomen in Stuk 560 (1996-
1997) – Nr. 1 . Vastgesteld werd tijdens de hoorzit-
ting dat de nefaste ontwikkelingen die zich mani-
festeren zowel langs de vraag- als aanbodzijde op

de automobielmarkt, gekoppeld aan een wereld-
wijde daling van de verkoop, een van de belangrijk-
ste oorzaken zijn van de sluiting van de Renault-
vestiging te Vi l v o o r d e. Spreker brengt onder de
attentie van de commissie dat Europa thans op
scherpe wijze de gevolgen van deze dalende ver-
koopcijfers ondervindt, in de vorm van een overca-
paciteit op de automobielmarkt.

De noodzakelijke herschikkingen in het productie-
apparaat zullen hoofdzakelijk doorgang vinden op
de Europese automobielmarkt en het is quasi
zeker dat, gelet op het feit dat de productie de
markten volgt, de relance en de groei van de pro-
ductiecapaciteit zich vooral zullen manifesteren
binnen de snelgroeiende markten in Latijns-Ame-
rika en Zuid-Oost-Azië. Deze vaststelling bleek
eveneens uit de hoorzitting van 3 maart 1997.

Voor deze spreker zal de expansie van de automo-
bielmarkt in Latijns-Amerika niet leiden tot een
toename van de productiecapaciteit in de Europe-
se vestigingen, vermits Renault op dat ogenblik zal
overgaan tot de herstructurering van het produc-
tieapparaat waar de aangroei het grootst is. D e
multinationale ondernemingen zullen dus vooral in
de toekomst investeren in deze snel groeiende
markten in Zuidoost-Azië en Latijns-Amerika .

Een dergelijke trendbreuk noopt tot een selectieve
besteding van de eerder beperkte investeringsbud-
getten over deze expansieve markten, waarvan de
financiering zal geschieden door de opbrengst van
de besparingen gerealiseerd binnen die regio's
waar een overcapaciteit heerst (Europa). V l a a n d e-
ren kan slechts op zeer geringe wijze inwerken op
deze mondiale marktstructuur.

Onafgezien van het capaciteitsprobleem kent de
automobielsector thans een belangrijke omschake-
ling in de productiemethoden, waarbij vooral het
accent wordt gelegd op lean production of meer
flexibele productiemethoden, waarbij maximaal
wordt uitgegaan van het drukken van de kostprijs
door flexibiliteit en de uitbesteding van activitei-
t e n , wat zal resulteren in een belangrijke kwantita-
tieve en kwalitatieve impact op het beschikbaar
arbeidsvolume.

De indiener onderstreept vervolgens het econo-
misch belang van de automobielproductie die in de
Vlaamse economie en werkgelegenheid een
belangrijke plaats inneemt, met 120.000 recht-
streekse arbeidsplaatsen en een absoluut wereldre-
cord van 13 geproduceerde wagens per 100 inwo-
n e r s. De sector is echter zeer kwetsbaar binnen de
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Europese herstructureringstrend en verdient daar-
om alle aandacht.

Inzake herstructureringen is men volgens de indie-
ner nog maar aan het beginpunt, doch is de impact
op de tewerkstelling nu reeds groot. Hij verwijst
naar Ford Genk en GM-Antwerpen, waar thans
onderhandelingen worden gevoerd met het oog op
het nemen van een maatregelenpakket voor de
sociaal verantwoorde begeleiding van de afvloeiing
van ongeveer 2.000 arbeidsplaatsen, wat neerkomt
op een inkrimping van de huidige personeelsomka-
dering met 1/4.

De gevolgen voor de werkgelegenheid blijken
eveneens uit de onlangs bij VW afgesloten CAO
die resulteert in een belangrijke collectieve her-
schikking van het beschikbare arbeidsvolume. I n
deze CAO is eveneens voorzien in een individuele
herschikking van de arbeidstijd voor de nachtploe-
g e n . Al deze maatregelen moeten bijdragen tot het
behoud van de werkgelegenheid binnen de context
van een gecontingenteerde productie.

De indiener stipt aan dat OPEL Antwerpen streeft
naar de reductie van de huidige productiecapaciteit
die neerkomt op 400.000 wagens per jaar naar
200.000 wagens per jaar. Dit is slechts mogelijk
mits het nemen van de hierboven vermelde struc-
turele ingrepen in het arbeidsvolume.

Volgens deze spreker moet Vlaanderen zich, m e t
het oog op de bevordering van de werkgelegenheid
naar de toekomst toe, vooral oriënteren op innova-
tie in de ondernemingen en de ontwikkeling van
een kwalitatief hoogstaande dienstverlening met
een hoge toegevoegde waarde, waarbij de zorg
voor de verhoging van het kennispotentieel cen-
traal staat.

Van de werknemers zal een hoge dosis flexibiliteit
worden gevraagd om soepel te kunnen instappen
in nieuwe taakverdelingen, wat wellicht problemen
zal stellen voor de werknemers met een lagere
scholingsgraad en de overheid moet op deze pro-
blemen nu reeds pro-actief inspelen.

De indiener benadrukt dat Vlaanderen al zijn troe-
ven dient uit te spelen teneinde een deel van de
automobielmarkt in Vlaanderen te verankeren.

Er mag niet langer worden getalmd, vermits er op
dit ogenblik in tal van multinationale ondernemin-
gen kritische analyses worden gemaakt inzake een
mogelijke herschikking van de Europese vestigin-
g e n . De bevordering van de toeleveringssector en
in het bijzonder van de toelevering van componen-

ten is een belangrijke troef. Outsourcing van
onderdelen van het productieproces, just in time
delivery zullen van het allergrootste belang zijn in
de concurrentieslag. Vlaanderen beschikt over
goed opgeleide arbeidskrachten die borg staan
voor de productie van kwaliteitsvolle producten.

Een andere belangrijke evolutie is de goederen-
stroom tussen de assemblagefabrieken en de toele-
v e r i n g s b e d r i j v e n . Ook de kwaliteit van de organi-
satie hiervan wordt steeds belangrijker als element
van kostprijsbeheersing. De verbetering van de
economische randvoorwaarden voor de toeleve-
ringssector is van het grootste belang, vermits reeds
uit de hoorzitting bleek dat Renault met een aantal
structurele handicaps worstelde op het vlak van de
t o e l e v e r i n g s b e d r i j v e n , die te ver van het bedrijf
waren gelegen.

Vlaanderen moet inzake de toeleveringszones een
vernieuwd strategisch beleid ontwikkelen, w a a r v a n
de krachtlijnen zijn : de ontwikkeling van de inno-
vatief gerichte productiemethoden, v e r n i e u w d
o n d e r n e m e r s c h a p, voldoende bedrijventerreinen
met een goede infrastructurele omkadering en ver-
beterde ontsluitingsmogelijkheden, aanpassing van
de expansiewetgeving, activering van de Geweste-
lijke Ontwikkelingsmaatschappijen en het afsluiten
van opleidings- en vormingsprogramma's in de sec-
t o r. Dit voorstel van resolutie moet volgens de
indiener een krachtig signaal zijn van het V l a a m s
Parlement naar de Vlaamse regering met het oog
op het uitwerken van een maatregelenpakket voor
de automobiel- en toeleveringssector.

De heer Johan De Roo, mede-indiener sluit zich
grotendeels aan bij de toelichting van de heer
Robert Voorhamme en licht het voorstel van reso-
lutie toe als volgt.

De mede-indiener van het voorstel van resolutie,
benadrukt dat de Vlaamse regering niet alleen kan
inwerken op de verbetering van de economische
randvoorwaarden voor de vestiging van de auto-
mobiel- en toeleveringsindustrie, maar tevens kan
bijdragen tot het verkleinen van de structurele
handicap van de te hoge loonkost door het uitwer-
ken van maatregelen die inwerken op de verlaging
van de loonkost. Wat dit laatste betreft is spreker
er zich van bewust dat een aantal cruciale hefbo-
men hiertoe zich evenwel situeren binnen het fede-
rale bevoegdheidsniveau.

Alhoewel de Vlaamse regering resoluut heeft
geopteerd voor een algemeen vernieuwd econo-
misch beleid, wat een trendbreuk inhoudt met de
eerdere sectoraal gerichte economische benade-
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r i n g, houdt dit voor de heer Johan De Roo, g e e n s-
zins in dat ten aanzien van bepaalde sectoren, b i j-
zondere maatregelen niet meer zouden kunnen
worden genomen. Gelet op het economisch belang
van de metaalverwerkende nijverheid waarbinnen
de assemblage van auto's, a a n h a n g w a g e n s, o p l e g-
gers zich situeert, moet dit mogelijk zijn.

Wat de tewerkstellingsevolutie in de sector betreft,
stelt deze spreker vast dat tot en met 1989 sprake is
van een stijgende trend, in tegenstelling met de
stagnatie in de automobiel- en toeleveringssector
vanaf 1992.

De uitbouw op wereldvlak van de auto-industrie
en de regionale organisatie ervan werd volgens
spreker vooral geconcipieerd vanuit het oogpunt
van een optimale klantenbinding en service en de
uitbouw van hoogstaande kwalitatieve marketing-
en naverkoopservice. Spreker wijst erop dat de toe-
leveringsbedrijven vooral zijn uitgebouwd in de
nabijheid van de automobielvestigingen en in deze
context benadrukt spreker het belang van een
nauwe betrokkenheid van de lokale overheid bij
een regionaal vernieuwd economisch beleid, g e l e t
op de positieve tewerkstellingsreturn van de
ondernemingen voor de gemeenten en de regio.

Spreker stelt vast dat zich andere fenomenen aan-
d i e n e n , zoals nieuwe investeringen en exploratie
van nieuwe markten (Oost-Europa), de overname
van kleinschalige gespecialiseerde bedrijven, h e t
opzetten van jointventures, netwerkvorming in de
sectoren en herstructurering van een reeds te zeer
gefragmenteerde toeleveringsindustrie. D a a r e n b o-
ven valt een toenemende trend waar te nemen om
de productie te organiseren binnen grote regionale
eenheden op de buitenlandse markt, wat onder
druk van de internationale concurrentie resulteert
in een betere kostprijsbeheersing.

L o o n k o s t b e h e e r s i n g, fiscale motieven en positief
inwerken op het omgevingsklimaat zullen niet te
verwaarlozen troeven worden in de concurrentie-
s t r i j d . Vervolgens citeert spreker een aantal cijfers
met betrekking tot de automobielsector.

De OESO-landen produceren ongeveer 80 procent
van de wereldhandel in de automobielsector. 1 / 3
van de wereldverkoop situeert zich binnen de EU,
die geconfronteerd wordt met een belangrijke
o v e r c a p a c i t e i t . In 1994 werden ongeveer 35 miljoen
personenwagen en 14 miljoen commerciële wagens
g e p r o d u c e e r d . Wat de personenwagens betreft wer-
den er 12 miljoen geproduceerd binnen de EU. O p
wereldvlak bedroeg de verkoop 34 miljoen wagens,

waaruit een overaanbod van ongeveer 2 miljoen
wagens resulteert.

In 1993 werd binnen de BLEU 5,4 procent van de
wereldexport van auto's en auto-onderdelen
geproduceerd en werd bijna 7 procent van de tota-
le wagenexport gerealiseerd.

Spreker benadrukt het belang van de sector ook op
het vlak van de werkgelegenheid : 45.000 arbeids-
plaatsen in de automobielsector.

B. Eerste algemene bespreking

1. Algemene opmerkingen en appreciatie van het
voorstel van resolutie

Dit voorstel van resolutie stelt volgens de heer
André Denys het probleem van de oriëntering van
economisch beleid. Opteert men voor algemene
economische maatregelen of opteert men eerder
voor een sectorale benadering ? Het voorstel van
resolutie heeft volgens deze spreker, hierin bijge-
treden door de indieners, de verdienste om een
eerste positieve aanzet te vormen voor een meer
diepgaande gedachtewisseling in deze commissie
over de problemen in de automobiel- en toeleve-
ringssector.

De heer André Denys stelt vast dat uit de toelich-
ting door de indieners van dit voorstel van resolu-
tie een verschillende benadering van de thematiek
b l i j k t . Door de heer Robert Voorhamme wordt
vooral het belang van het strategisch beleid bena-
d r u k t , wat spreker, hierin bijgetreden door de heer
Jos Stassen bijtreedt. Uit de toelichting van de heer
Johan De Roo, mede-indiener van het voorstel van
r e s o l u t i e, blijkt dat het accent vooral gelegd wordt
op de verbetering van de economische randvoor-
waarden.

S p r e k e r, hierin bijgetreden door de heer Je a n -
Marie Bogaert, stelt dat de ontwikkeling van een
strategisch beleid ten aanzien van de automobiel-
en toeleveringssector een geïntegreerd plan impli-
c e e r t , waarvan bepaalde facetten zich evenwel situ-
eren binnen het bevoegdheidsechelon van de fede-
rale overheid (sociale zekerheid, f i s c a l i t e i t , v e n-
n o o t s c h a p s b e l a s t i n g ) . De hoge loonkost en de te
ver afgelegen toeleveringsbedrijven waren, v o l g e n s
s p r e k e r, zoals blijkt uit de hoorzitting over de slui-
ting van Renault, structurele handicaps.

De heren André Denys en Jean-Marie Bogaert
stellen vast dat uit de formulering van het voorstel

Stuk 739 (1996-1997) – Nr. 5 6



van resolutie blijkt dat men zich bij de ontwikke-
ling van een strategisch beleid, vooral zal laten lei-
den door sectoraal getinte instrumenten (punten c,
d , e) ten voordele van de toeleveringsbedrijven,
wat ten nadele zal zijn van andere sectoren, d i e
eveneens kampen met specifieke handicaps.

Bij de uitbouw van dit strategisch beleid kan men
volgens de heren André Denys en Jos Stassen de
discussie over de loonlastverlaging niet meer uit de
weg gaan. De Vlaamse regering, moet in overleg
met de federale regering, hiertoe een maatregelen-
pakket uitwerken. De heer Jos Stassen wijst erop
dat het probleem van de overcapaciteit eveneens
dient weggewerkt en vraagt zich af hoe de V l a a m s e
regering hierop zinvol zal inspelen ? 

Deze spreker is geen voorstander van de defensie-
ve strategie zoals die blijkt uit het voorstel van
r e s o l u t i e, maar is wel gewonnen voor een offensie-
ve strategie, via de verbetering van de economische
r a n d v o o r w a a r d e n , alhoewel dit dan weer geen pri-
oriteit is voor deze spreker. Hoe dan ook zal
Vlaanderen nog weinig greep kunnen uitoefenen
op de wereldwijde herstructurering.

Daarenboven mag de automobielsector niet
beperkt worden tot de personenwagens, maar moet
men het probleem in een ruimere context stellen
( v r a c h t w a g e n s, a a n h a n g w a g e n s, trein- en tramstel-
l e n ) . De concurrentie zal zich volgens de heer Jo s
S t a s s e n , hierin bijgetreden door de heren Robert
Voorhamme en Johan De Roo, vooral toespitsen
op een verhoogde flexibiliteit en een verlaging van
de loonlast. Vlaanderen zal zich vooral moeten
inzetten voor innovatie en een verhoogde produc-
tiviteit in de sector.

Het probleem van de overcapaciteit zal zich, g e l e t
op het thans heersende mobiliteitsprobleem blijven
s t e l l e n . De innovatie van het productiegamma bv
door de ontwikkeling van een 3-liter wagen moet
voorrang krijgen. E c o l o g i e, p r i j s b e w u s t h e i d ,k w a l i-
teit en ontwikkeling van beloftevolle vernieuwde
kwaliteitsproducten zullen doorslaggevend zijn in
de concurrentieslag. In deze context betreurt spre-
ker dat het voorstel van resolutie hierover niet
r e p t , ondanks het feit dat het thema van doorbraak
en vernieuwing in de ondernemingen centraal
werd gesteld in het behoud en de bevordering van
de werkgelegenheid.

Het feit dat dit voorstel van resolutie hier in deze
commissie ter bespreking voorligt, getuigt van de
bezorgdheid van het Vlaams Parlement omtrent de
evolutie in de sector. S p r e k e r, hierin bijgetreden
door de indieners van het voorstel van resolutie,

stelt vast dat er in de commissie een zekere bereid-
heid aanwezig is om, eventueel mits organisatie
van hoorzittingen op korte termijn en het brengen
van een werkbezoek aan een aantal automobielbe-
d r i j v e n , zich grondiger te informeren over de evo-
luties in de sector.

De heer Robert Voorhamme repliceert op de ver-
schillende bedenkingen omtrent het voorstel van
resolutie als volgt.

De Vlaamse regering moet op korte termijn offen-
sief of defensief kunnen inspelen op de toekomsti-
ge evoluties in de sector. Er mag niet langer wor-
den getalmd, gelet op een aantal hierboven
geschetste zorgwekkende evoluties in de sector. D e
uitbouw van een toeleveringssector is een element
binnen een offensief strategisch beleid, waarbij de
indiener ontkent dat dit voorstel van resolutie een
pleidooi is voor een sectorale economische aanpak.

Dit voorstel van resolutie wil eerder de aandacht
vestigen op de strategische troeven en zwakheden
van de Vlaamse economie.

De maatregelen opgenomen in het voorstel zijn
elementen van een globaal economisch beleid
( o. m . terreinbeheer en infrastructuurvoorziening).
Indien men evenwel vaststelt dat de toeleverings-
bedrijven vanuit een globaal strategisch concept
aan belang winnen voor de toeleveringsbedrijven,
dan dient Vlaanderen hierop actief in te spelen
door te voorzien in een voldoende aanbod van
bedrijventerreinen met de noodzakelijke infra-
structurele omkadering.

De indiener herinnert in deze context aan de
gedachtewisselingen in deze commissie over de
evolutie van de scheepsbouwsector, waarop de
heer André Denys repliceert dat de steun aan de
scheepsbouwsector wel degelijk een sectorale aan-
pak was, hetgeen haaks staat op de ontwikkeling
van een algemeen economisch beleid.

De heer Robert Voorhamme stelt vast dat de ver-
schuiving naar toeleveringsbedrijven en de out-
sourcing van de activiteiten volop doorgang vindt
in de industriële ontwikkeling.

De problemen in de automobiel- en toeleverings-
s e c t o r, waarbinnen bepaalde evoluties en trends
voorspelbaar zijn, nopen tot een pro-actief beleid
van de Vlaamse regering.

De heer Jean-Marie Bogaert stipt aan dat de her-
structureringstrend inderdaad leidt tot belangrijke
afvloeiingen in de automobielsector en refereert in
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deze context naar de afvloeiingen bij OPEL van
1.900 arbeidsplaatsen (20 procent), doch andere
sectoren zijn evenwel nog zwaarder getroffen (bv
de elektronicasector).

Spreker verklaart het niet eens te zijn dat V l a a n d e-
ren de toekenning van de bedrijventerreinen
afhankelijk zou maken van het type van het toele-
v e r i n g s b e d r i j f, vermits dit zou ten koste gaan van
het inwilligen van de aanvragen van ondernemin-
gen in groeisectoren.

De heer Jean-Marie Bogaert betreurt dat het voor-
stel van resolutie slechts handelt over een strate-
gisch beleid voor de automobiel- en toeleverings-
s e c t o r, wat haaks staat op een globaal economisch
beleid.

De herstructurering in de automobielsector is vol-
gens spreker grotendeels te wijten aan de overca-
p a c i t e i t , alhoewel de delokalisatie ingevolge de
hoge loonkost hierin ook een rol speelt. S p r e k e r
vraagt zich af hoe men deze trend kan ombuigen
door de vestiging van toeleveringsbedrijven in de
omgeving van automobielfabrieken, vermits de
productiecapaciteit wordt vastgelegd in functie van
bedrijfsplannen en het aantal toeleveringsbedrij-
ven in de buurt niet terzake is.

De heer Robert Voorhamme is het hiermede niet
e e n s. Het probleem bij GM-Antwerpen is niet het
behoud van de arbeidsplaatsen op dit ogenblik,
doch de vraag hoe Vlaanderen kan bijdragen tot
het behoud van de strategische beslissingscentra in
Vlaanderen.

Binnen de grote concerns buigt men zich over de
vraag welke modellen tot wanneer in V l a a n d e r e n
zullen worden geproduceerd ? 

Tevens vraagt men zich af welke criteria hierbij een
determinerende rol zullen spelen, waarbij dient
opgemerkt dat het niet langer zo is dat alle V l a a m-
se vestigingen automatisch hun aandeel zullen krij-
gen in de productie van de nieuwe modellen.

De heer Jean-Marie Bogaert geeft toe dat dergelij-
ke vragen worden gesteld, maar verwijst naar punt
2 a) van het voorstel van resolutie, waarin wordt
gesteld dat werk zal worden gemaakt van de veran-
kering van de automobielindustrie door een ver-
gaande ontwikkeling te stimuleren van de toeleve-
ringssectoren en in het bijzonder van de toeleve-

ring van componenten. Spreker is het hiermede
fundamenteel oneens.

De heer Robert Voorhamme betreurt dit en pleit
ervoor dat Vlaanderen op een creatieve wijze zijn
bevoegdheden verder moet aanwenden.

De heer Jean-Marie Bogaert verklaart echter voor-
stander te blijven van een globaal attractief onder-
nemingsklimaat voor alle bedrijven. Indien deze
bedrijven behoefte hebben aan bijkomende bedrij-
venterreinen en omliggende toeleveringsleveran-
ciers moet hierop positief worden ingespeeld,
waarbij iedere selectieve aanpak dient vermeden.

Spreker is het niet eens met de formulering van het
voorstel van resolutie waarin wordt gesteld dat de
Vlaamse minister van Economie, e x t r a - m o g e l i j k h e-
den moet toekennen of extra toekenningsvoor-
waarden ten behoeve van deze sector moet opstel-
len.

De heer Robert Voorhamme ontkent dit en ver-
wijst naar de discussie in de commissie naar aanlei-
ding van de problematiek van de bedrijventerrei-
nen.

Gelet op de enorme schaarste aan voldoende
bedrijventerreinen moet er nagedacht worden over
een evenwichtige invulling hiervan. Vroeg of laat
zal men de algemene aanpak dienen te verlaten.

De indiener is akkoord dat er dient nagedacht over
de toekomst van de sector en in dit kader kunnen
hoorzittingen een positieve aanzet zijn. Ve r v o l g e n s
kan worden gepeild naar de bereidheid van de sec-
tor zelf tot de afsluiting van samenwerkingsverban-
den tussen de Europese autoconstructeurs om
nieuw markten te exploreren.

Wat het wetenschappelijk onderzoek betreft, d i e n t
de problematiek van de ecologische impact van het
autowagenpark onderzocht en moet meer werk
worden gemaakt van het wetenschappelijk onder-
zoek naar alternatieve en schone brandstoffen
voor de productie van ecologisch verantwoorde
w a g e n s. Ook de Europese subsidiepolitiek moet
nader worden bekeken, vermits deze nefast
inwerkt op de vestiging van nieuwe ondernemin-
gen in de automobielsector in Vlaanderen.
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II. S TANDPUNT VAN DE VLAAMSE REGE-
RING

De minister verklaart de bezorgdheid van de indie-
ners van het voorstel van resolutie nopens de zorg-
wekkende evoluties in de automobielsector en toe-
leveringsbedrijven te delen.

Vlaanderen ondersteunt deze sector reeds in het
kader van de expansiesteun. De minister verklaart
dat er nog steeds belangrijke investeringen worden
verricht in de sector, vermits Ford Genk op het
punt staat om 21 miljard frank te investeren.

De minister merkt op dat multinationale onderne-
mingen hiervoor nog steeds het fiat moeten krijgen
van de moedermaatschappij. Bij deze belangrijke
geplande investering zal de Vlaamse regering haar
bijdrage leveren in het kader van de expansiewet-
g e v i n g, vermits voor de toekenning van expansie-
steun in de begroting 1998 een krediet is ingeschre-
ven van 800 miljoen frank.

In deze context stipt de minister aan dat, in tegen-
stelling tot wat wel eens wordt beweerd, de toeken-
ning van expansiesteun voor de bedrijven voor het
binnenrijven van buitenlandse investeringen nog
steeds een belangrijk voordeel is. OPEL investeer-
de onlangs 3,5 miljard frank en diende hiervoor bij
de Vlaamse regering een aanvraag in tot expansie-
steun voor de financiering van vorming en oplei-
d i n g. Ingevolge het strikte toezien van de Europese
Commissie op de naleving van de mededingingsre-
gels was het slechts mogelijk om deze expansie-
steunaanvraag gedeeltelijk positief te behandelen.

De minister betreurt dit en stipt aan dat ook de call
centers belangrijke investeringen doen op het vlak
van gespecialiseerde opleidingen voor het perso-
neel van deze call centers. Daarenboven blijkt uit
gesprekken met buitenlandse managers dat, zelfs in
de context van de te hoge loonkost, vele buiten-
landse investeerders Vlaanderen verkiezen omwil-
le van de hoge opleidingsgraad van de werknemers
en de hoge productiviteit.

Wat de herstructureringstrend betreft, wijst de
minister erop dat deze trend zich volop doorzet in
alle multinationale ondernemingen en dat de her-
schikking van de buitenlandse vestigingen een
wereldwijd fenomeen is.

Wat de uitbouw van de toeleveringssector betreft
geeft de minister toe dat V l a a n d e r e n , in vergelij-
king met de omringende landen een achterstand
heeft en zoals reeds gebleken is na de Renault-slui-

ting treffen bedrijfssluitingen eveneens de toeleve-
ringsbedrijven.

Als element van kostprijsbeheersing zou volgens
de minister moeten gestreefd worden naar een ver-
ankering van de toeleveringssector rondom de
a u t o m o b i e l s e c t o r. Aldus zou Vlaanderen 20.000 tot
25.000 bijkomende arbeidsplaatsen kunnen schep-
pen.

Wat de problematiek van de bedrijventerreinen
b e t r e f t , verduidelijk de minister dat in het  Besluit
van de Vlaamse regering van 19 mei 1993 in ver-
band met de erkenning, het beheer en subsidiëring
van bedrijventerreinen het begrip "toeleveringszo-
ne" zal worden opgenomen, wat impliceert dat
rondom grote ondernemingen specifieke zones
over een infrastructuur zullen beschikken voor de
toelevering.

De minister verwijst naar het buitenland waar de
ontwikkeling van de industrieterreinen binnen toe-
leveringszones rondom grote ondernemingen reeds
volop aan de gang is ( Va l e n c i a ) , wat een belangrij-
ke troef is in het aantrekken van belangrijke multi-
nationale ondernemingen in Spanje.

De toeleveringszones zullen worden uitgebouwd in
functie van de bestaande bedrijven. Het voorstel
van resolutie getuigt zeker niet van een sectorale
a a n p a k , maar spitst zich vooral toe op het begrip
"toeleveringszone".

Daarenboven wordt, in het kader van de expan-
s i e s t e u n , gewerkt aan een specifieke steunbenade-
ring op het vlak van de toeleveringsbedrijven,
waardoor toeleveringsbedrijven in het kader van
deze wetgeving eveneens van een maximale expan-
siesteun kunnen genieten. Het betreft modelge-
bonden investeringen geplaatst door de autocon-
structeurs bij de leveranciers.

Wat de expansiesteun voor vorming en opleiding
b e t r e f t , herinnert de minister eraan dat hiervoor
door de Vlaamse minister-president een algemeen
krediet van 750 miljoen frank wordt uitgetrokken.

De minister stelt dat Vlaanderen de concurrentie
zal dienen aan te gaan, met andere landen, waar de
overheid nog steeds een actieve rol speelt in het
aantrekken van buitenlandse investeringen en het
bevorderen van de export. Wat het poldermodel
b e t r e f t , preciseert de minister dat dit concept zeker
niet is gebaseerd op een zuivere liberalistische
v i s i e, maar eerder is gekenmerkt door een intensie-
ve interactie tussen overheid en bedrijfsleven.
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De heer Robert Vo o r h a m m e, i n d i e n e r, r e p l i c e e r t
hierop als volgt. Spreker benadrukt dat in dit voor-
stel van resolutie niet wordt gepleit voor een beleid
dat uitsluitend geaxeerd wordt op de toeleverings-
bedrijven van de automobielsector, maar wel voor
een beleid dat bijdraagt tot de ontplooiing van de
toeleveringsbedrijven in het algemeen.

Spreker is ook geen voorstander om alleen in de
automobielsector overeenkomsten inzake vorming
en opleiding af te sluiten. Vlaanderen zou over de
bevoegdheid moeten beschikken om overeenkom-
sten inzake vorming en tewerkstelling af te sluiten
ten aanzien van bij uitstek Vlaamse sectoren (o. a .
de automobielsector). Deze algemene maatregelen
zouden aldus een bepaald beleid ten aanzien van
de automobielsector kunnen stimuleren.

III. TWEEDE ALGEMENE BESPREKING
NA DE HOORZITTINGEN VAN 29 JA-
NUARI 1998

1. Flexibele organisatie van de toeleveringssector,
c l u s t e r b e l e i d , maatregelen van de Vlaamse ov e r -
heid m.b. t . bedrijventerreinen en toekomstige
evoluties ten aanzien van de toeleveringssector

De heer Robert Voorhamme verklaart dat de op 29
januari 1998 georganiseerde hoorzittingen tot nieu-
we bevindingen en inzichten hebben geleid in de
c o m m i s s i e. Uit deze hoorzittingen blijkt de terech-
te nood aan een strategisch beleid voor de automo-
biel- en toeleveringsindustrie in Vlaanderen.

Door de heer Vic Heylen, analist EMO-Leuven
werd in zijn uiteenzetting onder meer specifieke
aandacht gevraagd m.b. t . een flexibele organisatie
van de toeleveringssector, waarbij door deze spre-
ker wordt opgemerkt dat de reorganisatie van de
toeleveringssector zodanig dient te geschieden dat
toelevering aan verschillende autoproducenten
mogelijk is. Op dit ogenblik is een dergelijke flexi-
biliteitsgraad nog niet bereikt.

De heren Robert Voorhamme en Paul Deprez stel-
len vast dat meerdere sectoren kampen met toele-
veringsproblemen en dat ondanks het kleinschalig
karakter van de bedrijven in de toeleveringssector,
deze toch een belangrijke economische meerwaar-
de kunnen realiseren. Deze sprekers merken op
dat ook heel wat aandacht werd besteed tijdens de
hoorzittingen aan het clusterbeleid in de automo-
bielsector (Drive Cluster).In deze context stellen
deze sprekers vast dat ook de Vlaamse regering
intussentijd niet heeft stilgezeten en dat er sinds de

eerste algemene bespreking en de hoorzittingen
door de Vlaamse regering een aantal initiatieven
naar de automobiel- en toeleveringssector werden
genomen.

Na deze hoorzittingen en meer precies ingevolge
de uiteenzetting van Dr. I r. Va n d e u r z e n , stellen de
heren Paul Deprez, Robert Voorhamme en Jo s
Stassen verbaasd vast dat de ontwikkeling van de
technologische cluster (Flanders’ Drive) stagneert,
ingevolge het uitblijven van het innovatiedecreet,
dat hieraan een decretale basis dient te geven.

Wat het clusterbeleid betreft, repliceert de minister
als volgt. In deze context moet prioritaire aandacht
uitgaan naar de strategische verankering van
k n o w h o w, bevordering van O & O – activiteiten en
flexibilisering van arbeidsorganisatie en loonsyste-
m e n . Daarenboven dient de productie van bepaal-
de onderdelen te worden aangemoedigd.

Vanuit haar bekommernis ten aanzien van de pro-
blemen in de automobiel- en toeleveringsindustrie
werd door de Vlaamse regering op 27 januari 1998
een ontwerpbesluit tot regeling van de toeken-
n i n g s v o o r w a a r d e n , de subsidiepercentages, h e t
beheer van bedrijventerreinen en gebouwen, m e t
het oog op de ontwikkeling van de toeleveringszo-
nes uitgewerkt. Dit ontwerpbesluit ligt voor advies
bij de Raad van State en zal eerstdaags door de
Vlaamse regering worden goedgekeurd. Dit besluit
zal de inrichting van toeleveringszones op privé-
bedrijfsgronden van het toe te leveren bedrijf opti-
maliseren.

Inzake de suggestie van de heer Paul Deprez aan
de Vlaamse regering, om kosteloos bedrijventerrei-
nen ter beschikking te stellen, verklaart de minister
dat een dergelijke stimulans niet strijdig is met de
Europese mededingingsregeling, zolang deze in het
algemeen niet leidt tot concurrentiedistorsies.

De overheid kan een betoelaging geven van maxi-
maal 40 procent voor de ontwikkeling van indu-
strieterreinen en infrastructuur ten aanzien van de
toeleveringssector.

In het najaar 1998 zullen in het kader van de
e x p a n s i e w e t g e v i n g, de eerste vestigingsinvesterin-
gen van toeleveranciers maximaal worden gestimu-
l e e r d . Daarenboven zullen de To o l s - A d v e n d o r-
investeringen op een constructieve wijze worden
behandeld.

Binnen de Administratie Economie van de V l a a m-
se Gemeenschap wordt in samenwerking met de
GOM en Fabrimetal een werkgroep opgericht met
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het oog op een grondige studie en opvolging van
de problemen die zich stellen ten aanzien van de
automobielsector.

Wat het clusterbeleid m.b. t . de automobielsector
b e t r e f t , stipt de minister aan dat deze materie
behoort tot de bevoegdheid van de Vlaamse minis-
t e r- p r e s i d e n t , gelet op de raakvlakken hiervan met
het aangekondigde innovatiedecreet.

2. Het aspect werknemersopleiding en de invloed
van sectorale loonverschillen inzake outsourcing

De heer Jan Penris stipt aan dat dit aspect nog
steeds wordt geregeld in het kader van de afslui-
ting van de collectieve arbeidsovereenkomsten en
hierdoor een federale aangelegenheid is. S p r e k e r
vraagt zich af of dit voorstel van resolutie kan wor-
den beschouwd als een eerste voorzichtige aanzet
tot een regionalisering van de collectieve arbeids-
o v e r e e n k o m s t e n , waardoor de Vlaamse overheid
hiervoor bevoegd is.

De heer Johan De Roo, mede-indiener van het
voorstel van resolutie verduidelijk dit als volgt.

De wet van 1968 op de collectieve arbeidsovereen-
komst is weliswaar nog steeds een federale aange-
l e g e n h e i d , maar spreker is voorstander van de
regionalisering ervan, indien de afsluiting van
CAO’s vlotter zou verlopen op het regionale vlak.

Hierop expliciteert de heer Robert Vo o r h a m m e
dat niet alle engagementen m.b. t . het opleidingsas-
pect zijn opgenomen in een collectieve arbeids-
o v e r e e n k o m s t . Het verdient aanbeveling om over-
eenkomsten af te spreken, waarbinnen engagemen-
ten zijn opgenomen, die sectoraal bindend zijn. I n
Vlaanderen kan men dergelijke engagementen
vastleggen via de afsluiting van tweeledige over-
eenkomsten binnen de Sociaal Economische Raad
van V l a a n d e r e n , ofwel kan hierover met de vak-
bonden tijdens het VESOC-overleg worden onder-
handeld.

De heer Jacques Laverge stelt vast dat uit de hoor-
zittingen eveneens blijkt dat de outsourcing van
bepaalde productie-elementen resulteert uit de
hoge loonkost, waarop de heer Robert Vo o r h a m-
me opmerkt dat in het verleden vaak aan outsour-
cing werd gedaan, omwille van de loonhandicap.

Tijdens de hoorzitting is eveneens gebleken dat de
toelevering en uitbesteding binnen een ruimere
context dienen te worden benaderd.

De sectorale loonverschillen, ingevolge de secto-
raal onderhandelde en afgesloten collectieve
a r b e i d s o v e r e e n k o m s t e n , zullen voor de heer
Robert Voorhamme echter van ondergeschikt
belang zijn in het peilen naar de redenen van de
toenemende outsourcing van industriële activitei-
ten in de automobielsector. Thans wordt, z o a l s
blijkt uit de uiteenzetting van Dr. I r. Va n d e u r z e n
tijdens de hoorzitting, vooral de nadruk gelegd op
het kwaliteitsgehalte en het innovatief karakter
van de toeleveringsactiviteit.

Spreker meent dat de toekomstige ontwikkeling
van de toeleveringsnijverheid op basis van deze cri-
t e r i a , zal resulteren in een economische upgrading
van de toeleveringssector ten aanzien van de auto-
mobielbedrijven en van de andere economische
s e c t o r e n , die de toeleveringssector al te vaak zagen
als een ondergeschikte economische sector. N a a r
de toekomst toe moet deze toeleveringssector evo-
lueren naar een volwaardige economische sector.

Wat de sectorale loonverschillen betreft, meent de
heer Robert Vo o r h a m m e, dat zelfs bij gelijke
arbeidsvoorwaarden op het vlak van verloning in
de automobielsector en in de toeleveringssector
(assemblagebedrijven) de outsourcing van activi-
teiten zal blijven. Spreker refereert aan de tussen-
komst tijdens de hoorzitting van de vakbonden, d i e
op dit ogenblik, in tegenstelling met vroeger een
gematigd positief standpunt innemen t.o. v. e e n
ondersteuningsbeleid voor de toeleveringssector.

IV. A RTIKELSGEWIJZE BESPREKING VA N
HET VOORSTEL VAN RESOLUTIE EN
STEMMING

Na de eerste algemene bespreking werden een eer-
ste reeks amendementen ingediend door de heren
André Denys, Jacques Laverge en Didier Ramoudt
(Stuk 739 (1996-1997) – Nr. 2 (I, A en B) en door
de heer Jos Stassen (Stuk 739 ( 1996-1997) – Nr. 2 ,
I I ,A , B, C en D). Deze amendementen willen het
voorstel van resolutie verfijnen, conform de
opmerkingen die tijdens de hoorzittingen terzake
zijn geformuleerd.

Staande de zitting worden op 19 maart 1998 nog
andere amendementen ingediend door de heren
Jacques Laverge en Didier Ramoudt (I) en door de
heer Jos Stassen (II, A en B) (Stuk 739 ( 1996-
1997) – Nr. 4 ) . Deze amendementen zijn eveneens
geïnspireerd op de kritische bedenkingen en
opmerkingen die tijdens de hoorzitting op 29 janu-
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ari 1998 nopens het voorstel van resolutie werden
geformuleerd.

– Eerste en tweede overweging

Op het tekstgedeelte tegenover de eerste en twee-
de streep worden geen opmerkingen geformuleerd.

Twee amendementen ter invoeging van een nieuwe
overweging na de tweede overweging liggen voor.

Het eerste amendement van de heren A n d r é
D e n y s, Jacques Laverge en Didier Ramoudt (Stuk
739 ( 1996-1997) – Nr. 2 , I , A) strekt ertoe na de
tweede overweging een nieuwe overweging in te
voegen die luidt als volgt : " – overwegende dat de
automobielmarkt en -productie te kampen hebb e n
met een belangrijk concurrentienadeel ten gevolge
van een substantiële loonhandicap ;".

De heer Didier Ramoudt stipt aan dat dit amende-
ment de nadruk wil leggen op de loonhandicap, w a t
volgens de indiener van het amendement onvol-
doende wordt onderstreept in het voorstel van
resolutie en het amendement wil de aandacht erop
vestigen dat deze substantiële loonhandicap een
nadeel is ten aanzien van de sector.

Hierop specificeert de heer Robert Vo o r h a m m e
dat de draagwijdte van dit voorstel van resolutie
zich toespitst op de organisatie van de toeleve-
r i n g s s e c t o r, doch niet vanuit het oogmerk van het
voeren van een loonkostenbeleid.

De heer Paul Deprez pleit echter voor het behoud
van de tekst van het voorstel van resolutie, v e r m i t s
de problematiek van de substantiële loonhandicap
reeds uitvoerig in deze commissie aan bod is geko-
men bij de voorbereiding van de werkgelegen-
heidsresolutie zoals goedgekeurd door het V l a a m s
Parlement op 30 april 1997.

De loonkostproblematiek heeft een algemene
d r a a g w i j d t e, terwijl het door de heren A n d r é
D e n y s, Jacques Laverge en Didier Ramoudt voor-
gestelde amendement zich toespitst op een speci-
fieke sector, waarbij de heer Jos Stassen het nut
betwijfelt van het nemen van specifieke maatrege-
len ten aanzien van een welbepaalde sector maar
voorstander is van een algemeen overleg met de
federale overheid terzake.

Het amendement wordt verworpen met 8 stemmen
tegen 4 bij 1 onthouding

Een tweede amendement ingediend door de heer
Jos Stassen (739 ( 1996-1997) – Nr. 2 , I I , A) strekt
ertoe na de tweede overweging een nieuwe over-
weging in te voegen die luidt als volgt : "- ov e r w e -
gende dat een aangepast – huidige en toekomstig –
mobiliteitsbeleid de overcapaciteitstendens op de
automobielmarkt nog zal versterken ;".

De indiener meent dat het mobiliteitsbeleid de
overcapaciteitstendens in de automobielmarkt nog
zal versterken.

Het amendement wordt aangenomen met 7 stem-
men tegen 2 bij 3 onthoudingen.

– Derde, vierde, vijfde, zesde overweging 

Op de tekstgedeelten tegenover de derde, v i e r d e,
vijfde en zesde streep worden geen opmerkingen
geformuleerd.

– Zevende overweging

Een amendement van de heer Jos Stassen (Stuk
739 ( 1996-1997) – Nr. 2 , I I , B) strekt ertoe na de
zevende overweging een nieuwe overweging in te
voegen waarvan de tekst luidt als volgt : "- ov e r w e -
gende dat gezien de mobiliteitsontwikkeling in het
belang van bedrijven – in Vlaanderen gevestigd –
die gespecialiseerd zijn in de constructie van trein -
s t e l l e n , tramstellen en/of autobussen van hun toele -
veringsbedrijven toeneemt ;".

De indiener stipt aan dat dit amendement de
implementatie beoogt in het voorstel van resolutie
van die bedrijven, die ingevolge een toekomstig
gewijzigd mobiliteitsbeleid aan belang zullen win-
n e n . Het betreft voornamelijk deze bedrijven die
zich toeleggen op een betere structurele omkade-
ring van het openbaar vervoer (constructie van
treinstellen, tramstellen en/of autobussen).

De heer Robert Voorhamme repliceert op de
indiening van dit amendement als volgt. S p r e k e r
stelt dat de problematiek van de automobielassem-
blage en de toeleveringsindustrie bedrijfsecono-
misch verschilt van andere sectoren die weliswaar
eveneens kunnen worden gelinkt met het openbaar
vervoer (o. a . constructie van treinstellen, t r a m s t e l-
len en/of autobussen). Spreker is eerder voorstan-
der van een resolutie die specifiek gericht is op de
a u t o m o b i e l s e c t o r, vermits de problematiek in deze
sector zeer specifieke kenmerken vertoont.

Het amendement wordt verworpen met 8 stemmen
tegen 3 bij 2 onthoudingen.
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– Het beschikkend gedeelte

– Achtste streep

Punt 1

Een amendement van de heer Jos Stassen (Stuk
739 ( 1996-1997) – Nr. 2 , C) strekt ertoe in de acht-
ste streep, 1° de eerste drie regels te vervangen
door wat volgt : "dat zij zo spoedig mogelijk een
s t r a t e g i s ch beleid ontwikkelt voor de automobiel- en
t o e l e v e r i n g s i n d u s t r i e, en voor de constructiebedrij -
ven van treinstellen, tramstellen en autobussen en
hun toeleveringsbedrijven".

Ingevolge de verwerping van het amendement van
de heer Jos Stassen (Stuk 739 ( 1996-1997) – Nr. 2 ,
I I , B) wordt dit amendement zonder voorwerp,
waarop de heer Jos Stassen het amendement
intrekt.

Vervolgens stelt de heer Jacques Laverge vast dat,
ingevolge de indiening van dit amendement, e r
eveneens een tekstaanpassing dient te worden
voorgesteld in 1°, a) en b).

Hierop dient de heer Jos Stassen twee amende-
menten in (Stuk 739 ( 1996-1997) – Nr. 4 , I I , A en
B).

Het amendement-A strekt ertoe in de achtste
s t r e e p, 1° a), op de tweede regel na de woorden
"Europese automobielindustrie" de woorden "e n
voor de constructiebedrijven van treinstellen, t r a m -
stellen en autobussen en hun toeleveringsbedrijven"
in te voegen.

Het amendement-B strekt ertoe aan de achtste
s t r e e p, 1° b) de woorden "en de constructiebedrij -
ven van treinstellen, tramstellen en autobussen en
hun toeleveringsbedrijven" toe te voegen.

Beide amendementen worden ingevolge de ver-
werping van het amendement van de heer Jos Stas-
sen (Stuk 739 (1996-1997) – Nr. 2 , I I , B) zonder
v o o r w e r p, waarop de heer Jos Stassen deze amen-
dementen intrekt.

Punt 2

Op de littera a), b ) , c ) , d ) , e ) , f ) , g) worden geen
opmerkingen geformuleerd.

Toevoeging van een punt h)

Twee amendementen liggen voor.

Het eerste amendement van de heren A n d r é
D e n y s, Jacques Laverge en Didier Ramoudt (Stuk
739 ( 1996-1997) – Nr. 2 , I , B) luidt als volgt : A a n
de achtste streep een punt h) toevoegen dat luidt
als volgt :

"h) in overleg te treden met de federale overheid om
te komen tot, onder meer met betrekking tot de
l o o n k o s t p r o b l e m a t i e k , een optimaal en bedrijfs -
vriendelijk kader voor de automobiel- en toeleve -
ringsindustrie.".

Het amendement wordt verworpen met 8 stemmen
tegen 4 bij 1 onthouding.

Het tweede amendement van de heer Jos Stassen
(Stuk 739 ( 1996-1997) – Nr. 2 , I I , D) strekt ertoe
aan de achtste streep een punt h) toe te voegen dat
luidt als volgt :

"h) wetenschappelijk onderzoek in verband met de
ontwikkeling van de veilige drieliter-wagen te stimu -
l e r e n , gezien deze wagen op economisch , e c o l o g i s ch
en sociaal gebied een internationaal concurrentie -
voordeel realiseert.".

De heer Jos Stassen verantwoordt het amende-
ment als volgt. De concurrentiepositie van de auto-
mobielsector wordt grotendeels bepaald door het
al dan niet kunnen aanbieden van technologisch
hoogstaande producten, zoals de veilige drieliter-
w a g e n . Bedrijven die een dergelijk product op de
markt brengen, zullen onbetwistbaar een concur-
rentievoordeel bezitten. Investeringen in milieu-
technologie dienen aangemoedigd.

De heer Robert Voorhamme wijst erop dat in
Vlaanderen reeds actief wordt gewerkt op het vlak
van de ontwikkeling van componenten, w a a r d o o r
de omschakeling naar zuinige en milieuvriendelijke
wagens wordt bevorderd. Spreker pleit voor een
ruimere interpretatie van het innovatiepotentieel,
waarbij het accent wordt gelegd op het innovatieve
karakter van de toeleveringsindustrie.

Het amendement wordt verworpen met 8 stemmen
tegen 2 bij 1 onthouding.

Hierop wordt staande de zitting door de heren Ja c-
ques Laverge en Didier Ramoudt nog een amende-
ment ingediend (Stuk 739 ( 1996-1997) – Nr. 4 , I )
dat ertoe strekt aan de achtste streep, 2° een punt
h) toe te voegen, dat luidt als volgt :

"h) het innovatiepotentieel van de toeleveringsin -
dustrie te versterken, meer bepaald door middel van
een coherent innovatie- en clusterbeleid dat de vor -
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ming van clusters en de oprichting van speerpunt -
centra mogelijk maakt en stimuleert.".

De heer Johan De Roo beaamt de noodzaak aan
innovatie en formuleert geen bezwaren tegen het
amendement.

Het amendement wordt aangenomen met 13 stem-
men.

De heer Didier Ramoudt licht het amendement
toe als volgt. Uit de hoorzittingen is gebleken dat
er nood is aan meer innovatie in de toeleveringsin-
d u s t r i e. Daar duidelijk is geworden dat de automo-
bielnijverheid geen kwantitatieve groeisector meer
i s, en toegevoegde waarde vooral het gevolg is van
kwalitatieve groei en vernieuwing, wordt innovatie
zelfs van levensbelang. Initiatieven die op dat vlak
worden genomen, zitten echter geblokkeerd ten
gevolge van een onaangepast innovatie- en cluster-
beleid.

Het voorstel van resolutie houdt te weinig reke-
ning met deze problematiek en het amendement
heeft tot doel deze leemte op te vullen.

V. EINDSTEMMING

Het aldus geamendeerde voorstel van resolutie
wordt aangenomen met 10 stemmen bij 3 onthou-
dingen.

De verslaggever, De Wnd.voorzitter,

Freddy DE VILDER Jacques LAVERGE
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TEKST AANGENOMEN DOOR DE COMMISSIE

Het Vlaams Parlement,

– gelet op de resolutie betreffende de werkgele-
genheid in V l a a n d e r e n , goedgekeurd door het
Vlaams Parlement op 30 april 1997 ;

– overwegende dat de algemene verzadiging van
de automobielmarkt op wereldniveau en meer
in het bijzonder op Europees niveau, en de
overcapaciteit van 5 miljoen wagens in de
w e r e l d , waarvan de helft zich in Europa bevin-
d e n , zich volgens alle voorspellingen structureel
voortzet ;

– overwegende dat een aangepast – huidig en toe-
komstig – mobiliteitsbeleid de overcapaciteits-
tendens op de automobielmarkt nog zal verster-
ken ;

– overwegende dat op wereldvlak de productie de
verkoopmarkt volgt, en bijgevolg de nieuwe
expansie van productiecapaciteit zich vooral zal
ontwikkelen in Zuidoost-Azië en Latijns-Ame-
rika door dezelfde multinationale ondernemin-
gen die nu ook op de Europese, N o o r d - A m e r i-
kaanse en Japanse markt actief zijn ;

– overwegende dat er een tendens bestaat om, i n
het kader van de verhevigde mondiale concur-
r e n t i e d r u k , naar zogenaamde lean production
of meer flexibele productiemethoden te streven,
waarbij maximaal wordt ingespeeld op het
drukken van de kosten door flexibiliteit en uit-
besteding van activiteiten ;

– overwegende dat, onder invloed van deze drie
t e n d e n s e n , vooral de Europese automobielpro-
ductie in de komende vijf jaar ingrijpende her-
structureringen zal ondergaan ;

– overwegende dat de automobielproductie voor
de Vlaamse economie en werkgelegenheid een
bijzondere plaats inneemt, met 120.000 recht-
streekse arbeidsplaatsen en een absoluut
wereldrecord van 13 geproduceerde wagens per
100 inwoners ;

– overwegende dat de automobiel- en toeleve-
ringsindustrie van belang is voor de kwalitatieve
aspecten van de tewerkstelling, met name van
industriearbeiders van alle scholingsgraden ;

– vraagt aan de Vlaamse regering,

1° dat zij zo spoedig mogelijk een strategisch
beleid ontwikkelt voor de automobiel- en
toeleveringsindustrie in Vlaanderen dat 

a) uitgaat van de tendensen die zich in de
Europese automobielindustrie in de
nabije toekomst voltrekken ;

b) de zwakke punten aanpakt en troeven
uitspeelt van de Vlaamse automobiel- en
toeleveringssector ;

2° dat zij er meer bepaald werk van maakt om 

a) de automobielindustrie te verankeren
door een vergaande ontwikkeling te sti-
muleren van de toeleveringssectoren en
in het bijzonder van de toelevering van
componenten ;

b) alle mogelijkheden aan de automobielbe-
drijven aan te bieden om integrerende
activiteiten aan te trekken ;

c) mogelijkheden op het vlak van terreinbe-
heer en infrastructuurvoorziening voor de
ontwikkeling van specifieke toeleverings-
zones aan te bieden ;

d) extra mogelijkheden voor toekennings-
v o o r w a a r d e n , subsidiepercentages en
beheer van bedrijventerreinen en -gebou-
wen uit te werken zoals bepaald in het
Besluit van de Vlaamse regering van 19
mei 1993 houdende de erkenning, h e t
beheer en de subsidiëring van bedrijfster-
reinen van lokaal of regionaal belang, e n
met een specifiek statuut, en de industrië-
le centra en gebouwen ;

e) de expansiewetgeving van 30 december
1970 te moderniseren, met het oog op de
ondersteuning van investeringen, n i e t
enkel in de automobielbedrijven zelf,
maar ook bij de toeleveranciers ;

f) alle mogelijke bestaande uitvoeringsin-
strumenten zoals de Gewestelijke Ont-
wikkelingsmaatschappijen en de Dienst
Investeren Vlaanderen maximaal in te
zetten ;

g) de mogelijkheid te bieden Vlaamse over-
eenkomsten te kunnen afsluiten om voor
werknemers in de automobiel- en toele-
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veringssector intensieve programma’s
voor vorming en opleiding te ontwikke-
len ;

h) het innovatiepotentieel van de toeleve-
ringsindustrie te versterken, m e e r
bepaald door middel van een coherent
innovatie- en clusterbeleid dat de vor-
ming van clusters en de oprichting van
speerpuntcentra mogelijk maakt en sti-
muleert.
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